

论文

钙调素与重金属 Pb^{2+} 结合反应的方波极谱与循环伏安法研究

刘德龙¹, 吴彦环¹, 郭慧芳², 白娟², 孙大业²

1. 河北师范大学化学学院,
2. 生命科学学院, 石家庄 050016

摘要:

采用方波极谱法研究了重金属 Pb^{2+} 与钙调素(CaM)的结合反应, 直接检测到 Pb^{2+} -CaM配合物的存在, 并进一步利用循环伏安法研究了 Pb^{2+} -CaM的电极反应. 在 $pH=6.5$ 时, 用方波极谱法在 Pb^{2+} -CaM体系中检测出2个还原峰, 峰电位分别为 $-0.44\sim-0.47$ V和 $-0.73\sim-0.77$ V, 说明在 Pb^{2+} -CaM体系中铅有2种存在形式, $-0.44\sim-0.47$ V的还原峰对应于游离态 Pb^{2+} , 电位更负的还原峰对应于配合物 $[Pb^{2+}\text{-CaM}]$. 2个还原峰的峰电流均随着 $c_{Pb^{2+}}/c_{CaM}$ 比值增大而增大; 至 $c_{Pb^{2+}}/c_{CaM}\geq 10$ 后, 配合物 $[Pb^{2+}\text{-CaM}]$ 的峰电流基本不再变化, 而游离态 Pb^{2+} 的峰电流则继续增大. 利用极谱滴定曲线的拐点可判断出 Pb^{2+} 在CaM中有10个结合位点. 进一步的测量结果表明, 循环伏安曲线出现游离态 Pb^{2+} 的氧化峰和还原峰, 而络合态的 $[Pb^{2+}\text{-CaM}]$ 只有其还原峰, 反向电压扫描时不出现阳极波, 即没有相对应的氧化峰出现.

关键词: 钙调素; 重金属离子 Pb^{2+} ; 结合位点; 方波极谱法; 循环伏安法

Direct Binding of Reaction Pb^{2+} to Calmodulin by Square Wave Polarography and Cyclic Voltammetry

LIU De-Long^{1*}, WU Yan-Huan¹, GUO Hui-Fang², BAI Juan², SUN Da-Ye²

1. College of Chemistry,
2. College of Life Science, Hebei Normal University, Shijiazhuang 050016, China

Abstract:

Calmodulin(CaM) is a highly conserved Ca^{2+} binding protein ubiquitously found in animals and plants, which is involved in a large variety of cellular functions. The presence of many other metal ions in the physiological and nonphysiological environment such as heavy metal ions suggests that CaM might be binding other metal ions than Ca^{2+} , which might influence CaM's function. It is important to investigate the general metal ion binding properties of CaM. Based on high sensitivity of square wave polarographic signal of Pb^{2+} , the direct binding reaction of Pb^{2+} to CaM was studied by square wave polarography (SWP). The complexing specie, Pb^{2+} -CaM, was detected for the first time by SWP in the Pb^{2+} -CaM system, and electrochemical reaction characterization was done by cyclic voltammetry. Two reduction peaks were detected in SWP polarograms obtained at different concentration ratios of Pb^{2+} to CaM at $pH=6.5$, indicating that two electroactive species of Pb^{2+} exist, the reduction peak potentials of two species are in the range of $-0.44\sim-0.47$ V and $-0.73\sim-0.77$ V vs. SCE, respectively. The peak with a maximum at ca. $-0.44\sim-0.47$ V is corresponding to the reduction of free Pb^{2+} under our experimental conditions and the peak with a maximum at ca. $-0.73\sim-0.77$ V, clearly more negative than that for the reduction of free Pb^{2+} , allows us to interpret it as due to the reduction of Pb^{2+} complexed by CaM. Moreover, prior to the addition 10 times of Pb^{2+} , two peak currents increase gradually with the increasing of the Pb^{2+} concentration. At higher metal ion concentration(10—16 times), the peak currents of free Pb^{2+} increased linearly with a higher value of the slope, while the peak currents of the complexing specie, Pb^{2+} -CaM, reached maximal and constant. The polarographic titration curves of the two species show that there are ten binding sites in CaM at $pH=6.5$. Furthermore, the reduction species of Pb^{2+} -CaM system was confirmed by cyclic voltammetry with Controlled Growth Mercury Electrode (CGME). One couple of the free Pb^{2+} redox waves were observed clearly in the cyclic voltammogram, and only the reduction peak of the complexing specie of Pb^{2+} -CaM system was detected. The results obtained in the paper show a direct evidence for the mechanism of the toxicity of Pb^{2+} by CaM mediating.

Keywords: Calmodulin; Heavy metal ion Pb^{2+} ; Binding site; Square wave polarography; Cyclic voltammetry

收稿日期 2009-05-31 修回日期 网络版发布日期

扩展功能

本文信息

Supporting info

PDF(437KB)

[HTML全文]

[\({article.html_WenJianDaXiao}\)](#)
KB)

参考文献[PDF]

参考文献

服务与反馈

把本文推荐给朋友

加入我的书架

加入引用管理器

引用本文

Email Alert

文章反馈

浏览反馈信息

本文关键词相关文章

钙调素; 重金属离子 Pb^{2+} ; 结合位点; 方波极谱法; 循环伏安法

本文作者相关文章

PubMed

DOI:

基金项目:

国家自然科学基金(批准号: 20475013)资助.

通讯作者: 刘德龙, 男, 博士, 教授, 主要从事生物分析化学与化学生物学方面研究. E-mail:

delongliu9012@sina.com

作者简介:

参考文献:

[1]SUN Da-Ye(孙大业), GUO Yan-Lin(郭艳林), MA Li-Geng(马力耕), *et al.*. Cellular Signal Transduction, 3rd Ed.(细胞信号转导, 第三版)[M], Beijing: Science Press, 2001: 104—114

[2]Vogel H. J.. Biochem. Cell Biol.[J], 1994, 72: 357—376

[3]Chao S. H., Suzuki Y., Zysk J. R., *et al.*. Mol. Pharmacol.[J], 1984, 26(1): 75—82

[4]Sandhir R., Gill K. D.. Biochem. Mol. Biol. Int.[J], 1994, 33(4): 729—742

[5]Chao S. H., Bu C. H., Cheuny W. Y.. Arch Toxicol.[J], 1995, 69(3): 197—203

[6]Ouyang H., Vogel H. J.. BioMetal.[J], 1998, 11: 213—222

[7]LIU De-Long(刘德龙), SUN Da-Ye(孙大业), YANG Yan-Sheng(杨燕生), *et al.*. Chem. J. Chinese Universities (高等学校化学学报)[J], 2000, 21(6): 860—864

[8]Cox J. A.. Biochem. J.[J], 1988, 249: 621—629

[9]Milos M., Comte M., Schaer J. J., *et al.*. J. Inorg. Biochem.[J], 1989, 36(1): 11—25

本刊中的类似文章

文章评论

反馈人	<input type="text"/>	邮箱地址	<input type="text"/>
反馈标题	<input type="text"/>	验证码	<input type="text"/> 0768